
Milí spoluobčané,
ráda bych vám všem touto ces-

tou popřála spoustu příjemných slu-
nečných dnů v blížícím se létě. Ať již 
strávených ve vašich domovech, na 
chalupách či v různých zahraničních 
destinacích. Pokud jde o rozvoj naší 
obce, v současné době mne nejvíce 
na oko těší revitalizace prostor před 
kaplemi a také úspěšně se rozbíhající 
nástavba mateřské školy.

Věřím, že jste si užili tradiční hodo-
vé akce se vším, co k tomu patří.

A sluší se také pogratulovat našim 
troubským fotbalistům, kteří srdnatě 
uhájili první místo v tabulce i v jarní 
části sezóny a zajistili si tak historický 
postup.

Krásné prázdniny všem dětem!

Mgr. Markéta Bobčíková, starostka

Foto: Daniela Brumovská 
– Dřina při kosení farské zahrádke 
– 2. místo ve fotosoutěži 2022
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1a/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje hlasování zvednutím ruky.
1b/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje diskuzi zvlášť k  jednotlivým 
bodům programu pro členy i pro veřejnost.
1c/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje ověřovatele zápisu Ing. Marti-

na Křivánka a Ing. Dalibora Bartoše.
2/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje program jednání.
3a/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko bere na vědomí návrh obsahu změny 
č. 1 územního plánu Troubsko.
3b/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-

sko schvaluje obsah změny č. 1 územního 
plánu Troubsko a zkrácený postup pořízení 
změny č. 1 územního plánu Troubsko.
4/30Z/2023 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje účetní závěrku obce Troubsko 
za rok 2022 viz protokol o schválení účetní 
závěrky.

USNESENÍ

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

USNESENÍ zasedání č. 30 Zastupitelstva obce Troubsko konaného dne 17. 4. 2023 
v zasedací místnosti Obecního úřadu Troubsko od 18.00 hodin.

V dubnu letošního roku se uskuteč-
nilo vítání nových občánků do života. 
Děti mezi občany naší obce přivítala 
starostka paní Mgr. Markéta Bobčíko-
vá. Pěkné pásmo básniček a písniček si 
připravily děti ze základní školy pod 
vedením paní učitelky Mgr. Marty Eg-
berts.

Přivítány byly tyto děti:

Marlen Avratová – z ulice U Dráhy

Emily Čechová – z ulice Vyšehrad

Anežka Ondrušová
– z ulice Nár. odboje

Vítězslav Křivánek
– z ulice Nár. odboje

Filip Šachl – z ulice Nová

Dominik Manca – z ulice U Rybníka

Jiří Khul – z ulice Munkova

Všem dětem přejeme hodně zdraví, 
štěstí a spokojené dětství.

L. Chaloupková, matrikářka
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NAŠI JUBILANTI

pan Miloš Bednář 70 let 
ul. Hraničky
paní Milena Čermáková 70 let 
ul. Zahradní
pan Zdeněk Doležal 70 let 
ul. Zahradní
paní Karla Martínková 70 let 
ul. Pod Vinohrady
pan Ing. Jaroslav Nesvadba 70 let 
Troubsko E
paní Alena Kachlíková 71 let 
ul. Jihlavská
pan Vladimír Procházka 71 let 
ul. Lišky
paní Zdeňka Čermáková 71 let 
ul. Nár. odboje
pan Zdeněk Skovajsa 71 let 
ul. Družstevní
paní Zdenka Bravencová 72 let 
ul. Družstevní
pan Antonín Diviš 72 let 
ul. Hodakova
paní Dagmar Kráčmarová 72 let 
ul. Nár. odboje
paní Marie Gabrielová 72 let 
ul. Pod Vinohrady
paní Hana Rybová 72 let 
ul. Vyšehrad
paní Hana Berková 73 let 
ul. Družstevní
paní Ludmila Zaplatilová 73 let 
ul. U Rybníka
pan Rudolf Novák 73 let 
ul. U Rybníka
pan František Koutný 73 let 
ul. Úzká
pan František Gross 74 let 
ul. Nár. odboje
pan Jan Vališ 74 let 
ul. Vyšehrad

paní Mgr. Lydie Pospíšilová 74 let 
ul. Munkova
paní Marie Kottasová 74 let 
ul. Nár. odboje
pan MVDr. Rudolf Pazourek 75 let 
ul. Nár. odboje
pan Jiří Boček 75 let 
ul. Munkova
paní Miroslava Brabencová 75 let 
ul. Zahradní
paní Zdeňka Drapelová 75 let 
ul. Družstevní
pan Květoslav Zaplatil 75 let 
ul. U Rybníka
pan Aleš Hrušák 75 let 
ul. Zámecká
paní Hana Chmelová 75 let 
ul. Vyšehrad
paní Lidmila Jakubcová 75 let 
ul. Nár. odboje
pan Oldřich Soldán 75 let 
ul. Nová
paní Alena Novotná 76 let 
ul. U Lednice
pan Ing. Stanislav Hovězák 76 let 
ul. Vyšehrad
pan Petr Blaha 76 let 
ul. Pod Vinohrady
pan Miroslav Burian 76 let 
ul. Nár. odboje
paní Libuše Bartošová 76 let 
ul. Sadová
paní Růžena Valešová 77 let 
ul. Vyšehrad
paní Zdeňka Kůrková 77 let 
ul. Vyšehrad
pan Ing. Jaroslav Nosek 77 let 
ul. Hodakova
paní Anděla Soldánová 77 let 
ul. Lišky

pan Ludovit Huščava 78 let 
ul. Družstevní
paní Marie Dvořáková 78 let 
ul. Nár. odboje
paní Jiřina Ferencová 79 let 
ul. U Lednice
pan Ing. František Krejčí 79 let 
ul. Munkova
paní Eva Kroupová 80 let 
ul. Nár. odboje
pan Václav Srna 80 let 
ul. Nár. odboje
paní Anna Zátrapová 80 let 
ul. Nár. odboje
paní Marie Kuchaříková 80 let 
ul. Vyšehrad
pan Eduard Čupa 81 let 
ul. Veselka
paní Vlasta Skřípková 82 let 
ul. Vyšehrad
paní Mária Vrbová 82 let 
ul. Zahradní
paní Helena Musilová 83 let 
ul. Nár. odboje
pan Milan Vodáček 84 let 
ul. U Dráhy
paní Marie Kasáčková 84 let 
ul. Nár. odboje
paní Marie Bartoňková 88 let 
ul. Školní
pan Ladislav Tkáč 90 let 
ul. Nár. odboje
paní Blanka Bartoňková 93 let 
ul. Zámecká
paní Anděla Vašulínová 94 let 
ul. Nár. odboje

Libuše Chaloupková, matrikářka

V této rubrice pokračujeme v uveřejňování obyvatel obce Troubsko, kteří oslavují 70 let a více.

Všem jubilantům přejeme hodně štěstí, 
rodinné pohody, spokojenosti 
a hlavně pevné zdraví.
V měsíci červenci, srpnu a září 2023 slaví životní jubileum tito naši vážení spoluobčané:
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Letošní jaro bylo pro školu ve zna-
mení velkých změn. V dubnu se po-
dařilo zřizovateli zahájit plánovanou 
přístavbu jedné nové třídy mateřské 
školy a dostavbu nového pavilonu, 
ve kterém budou umístěny třídy pro 
základní školu, družina a jídelna. 
Stavební práce probíhají ve svižném 
tempu a všichni se zájmem sledujeme, 
jak se na staveništi rýsují nové obrysy 
budovy.

Po několikaleté pauze zaviněné 
přísnými hygienickými opatřeními 
jsme se letos zúčastnili i meziškolních 
soutěží. Jeden římský básník a mys-
litel před mnoha a mnoha lety řekl: 
“Neučíme se pro školu, ale pro život.“ 
A každý z nás se vzdělává, jak nejlé-
pe dokáže, podle svých schopností 
a možností. Někdo je rychlý v počítá-
ní příkladů, někdo krásně čte či ma-
luje, jiný má naopak velké vědomosti 
o přírodě či historii, a tak bych mohla 
pokračovat donekonečna. A každého 
z vás bych touto cestou mohla jistě 
za něco, co mu ve škole jde, pochvá-
lit. Rádi bychom pochválili děti, které 
naši školu reprezentovaly na soutěži 
v anglickém jazyce:
1. ročník: Miroslav Cipro, Adam Kubuš
2. ročník: Roman Vácha
3. ročník: Naomi Nohálová
4. ročník: Tomáš Gach
5. ročník: Sára Kanioková

Tyto děti se rády učí angličtinu 
a měly odvahu své vědomosti v tomto 
cizím jazyce porovnat v soutěži i s ji-
nými dětmi z Brna. Soutěžily ve třech 
disciplínách – v poslechu, ve čtení 
a psaní. Na medailových místech se 
ve velkém počtu soutěžících sice ne-
umístily, ale přesto byly všechny moc 
šikovné. Přejeme jim i vám ostatním, 
ať se vám při studiu – nejen angličti-
ny – daří a máte z učení a objevování 
radost.

V pátek 22. 4. 2022 se vybraní žáci 
za podpory svých fandících spolužáků 
zúčastnili Bosonožského běhu. Poprvé 
od roku 2019 tak mohli znovu pomě-
řit své síly, stanout na stupních vítězů 
či svým pořadím přispět k celkové-
mu bodování škol. Pochvalu a uznání 
si zaslouží všichni reprezentanti ZŠ 

Troubsko, obzvláště ale v kategorii 
druhých tříd Rebeka Kamenická (2. B) 
za 1. místo a Ela Balabánová (2. A) 
za 3. místo, a také Sofie Lošťáková za 
3. místo v kategorii třetích tříd. Celko-
vě se ZŠ Troubsko umístila na 4. mís-
tě. Velké díky patří i fandícím spolu-
žákům, kteří svým povzbuzováním 
a krásnými plakáty pomohli závodí-
cím k nejlepším výkonům. Těšíme 
se na další ročník, kdy budeme moci 
znovu poměřit své síly.

Všechny školáky navíc čeká tes-
tování Cvrček, pravidelné ověřování 
znalostí ze strany ČŠI, a navíc SPKŠ 
diagnostika, kterou jsme si sami již 
několik let objednávali. V minulých 
letech jsme měli výsledky ve všech 
zmiňovaných šetřeních vynikající. 
Toto zmiňovala i ČŠI při své podzimní 
hloubkové kontrole. Důkazem kvalit-
ní výuky na naší škole je i to, že máme 
velmi vysokou úspěšnost v přijímacím 
řízení na víceletá gymnázia. V letoš-
ním roce se takřka všichni zájemci 
o studium na gymnázia dostali.

V průběhu celého školního roku 
jsme pokračovali v projektech z EU. 
I když splnění všech požadovaných 
podmínek k možnosti čerpání finanč-
ních prostředků z fondů EU není jed-
noduché, vynaložená námaha stojí za 
to. Jen letos jsme mohli dětem nabíd-

nout divadla, besedy, muzea, výstavy, 
projektové dny i poznávací a vzdělá-
vací programy, stejně jako výlety, po-
můcky a učební materiály za více než 
180 000 Kč. Tím jsme samozřejmě 
nejen šetřili peníze škole, ale i rodi-
čům. Využití dotace také umožňuje 
tyto programy nabídnout i těm dětem, 
pro jejichž rodiče by byly tyto investi-
ce v současné době velkou komplikací. 
A zážitkové učení, praktická zkuše-
nost a rozvoj podnikavosti a kritické-
ho myšlení je pro nastupující generaci 
dětí opravdu zásadní.

A za pár dnů hurá na prázdniny. 
Od září se na vás budeme těšit v po-
změněné sestavě. Po prázdninách se 
již nebudeme pravidelně vídat s dlou-
holetou pracovnicí paní Mgr. Ivou 
Dobšíkovou a panem Mgr. Pavlem Ze-
machem, kteří se loučí po zaslouženě 
odpracovaných letech. Kromě dvou 
nových učitelek – Mgr. Moniky Mi-
kelové a Mgr. Michaely Krátké – nově 
nastupuje na pozici zástupce ředitelky 
školy Mgr. Jan Januš.

Přejeme všem krásné a pohodové 
léto.

Za všechny zaměstnance 
ZŠ a MŠ Troubsko 

Mgr. Ivana Kašparová 
– ředitelka ZŠ a MŠ Troubsko 

Základní škola
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Školní rok uběhl jako voda, i my ve 
školní družině se dostáváme do finále. 
V období od 4. do 26. 5. 2023 probíha-
lo přihlašování do školní družiny na 
příští rok 2023/2024.

Během školního roku se nám 
společně s kolektivem vychovatelů 
a dětmi podařilo uskutečnit některé 
akce. Z větších uvádíme: seznamova-
cí vycházku k rybníku v Popůvkách, 
sportovní dny, podzimní dílny, čaro-
dějnické veselí u táboráku, klání ve 
společenských hrách. Letos se nám 
podařilo uskutečnit, díky dotacím, 
výlet do sklárny, ZOO v Bošovicích, 
knihařství. Na závěr školního roku se 
plánuje opět sportovní den, vycházka 
i výlet za tajemstvím čaje.

Během školního roku se snažíme 
průběžně obnovovat herní zázemí 
ŠD (nové hry, pomůcky pro estetic-
kou činnost, drobné sportovní náči-
ní). Žáci školní družiny se pravidel-
ně účastní soutěže ve společenských 
hrách. Dále se pravidelně účastníme 
výtvarné soutěže s MAP a Povodím 
Moravy.

Touto cestou bychom chtěli podě-
kovat rodičům za spolupráci i drobné 

dárky. Pastelky, výkresy i další před-
měty k tvoření včetně her, které udě-
lají radost nejen dětem, ale i pedago-
gům působících v ŠD. O to více nás 
potom mrzí, když některé děti zachází 
se školními pomůckami nevhodným 
způsobem.

Přejeme všem krásné nadcházející 
prázdniny, plné sluníčka, pohody a ra-
dosti.

Kolektiv vychovatelů ŠD 
při ZŠ Troubsko Bc. Dana Vlachová 

– vedoucí vychovatelka

Školní družina

… a začaly stavební práce na naší 
mateřské škole, vlastně zatím spíše 
bourací práce.

Jak již bylo zmíněno, v dubnu za-
čala výstavba nové třídy MŠ a nové 
budovy pro třídy ZŠ. Dostavba se 
pochopitelně dotýká i stávající škol-
ní kuchyně, která se poněkud rozšíří 
a tím se podaří navýšit její kapacitu. 
V průběhu vyklízení prostor, které 
pro nás bylo celkem hektické a nároč-
né, jsme si ani nestačily uvědomit, že 
odchází i kus našeho života trávené-
ho v těchto prostorách školní kuchy-

ně. Při pohledu na bourání všeho, co 
nás obklopovalo, nás přepadla menší 
nostalgie a také obava, jak to bude-
me ve ztížených podmínkách zvládat 
dál… Díky, laskavému povzbuzení 
paní starostky a vydatné pomoci pana 
Urbánka jsme přípravy na nastávající 
změnu rychle zvládly. S tím souviselo 
i zajištění náhradního dovozu stravy, 
které se podařilo domluvit v Prima jí-
delně na Svážné. Přípravu přesnídávek 
a svačinek zajišťuje naše paní kuchař-
ka. Již nyní se těšíme na novou, větší 
kuchyni, modernější vybavení, které 

bude šité na míru našim kuchařským 
potřebám, i na nové kolegy nebo ko-
legyně, kteří s námi budou vařit. Jsme 
přesvědčeni, že se nám bude v rozší-
řené a zmodernizované kuchyni líbit 
a nadále budeme vařit pro naše děti 
s elánem a nadšením.

Za zaměstnance školního 
stravovacího provozu 

Svatava Tomanová 
– vedoucí stravování

Školní jídelna
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Jaro jsme přivítali společně s osla-
vou Světového dne vody. Divadlo Ši-
kulka dětem připomnělo, co se děje 
v přírodě v těchto dnech a jak je dobré 
se k prostředí kolem nás chovat. Na 
vycházkách jsme si neustále všímali 
změn, které probíhaly v přírodě. Po-
zorovali jsme první květinky, učili se 
jejich názvy, sledovali ptáky. Navštívi-
li jsme divadlo Koráb a všichni se po-
bavili u úsměvné pohádky Sněhurka 
a sedm trpajzlíků. Koncem března se 
skupinka dívek z naší mateřské školy 
zúčastnila turnaje v deskových hrách. 
Dívky si vedly skvěle a v konkurenci 
dvanácti týmů se umístily na 3. místě. 
Gratulujeme Adélce Belákové, Adélce 
Kubištové, Janičce Smutné a Terezce 
Turečkové a děkujeme za vzornou re-
prezentaci školy.

Jarní období provází velikonoční 
svátky, které jsme oslavili nejen výro-
bou krásných dekorací, ale byli jsme 
pozváni také na místní farmu rodiny 
Doležalovy, kde jsme si mohli pohladit 

malá kůzlátka, nakrmit kozy, pozoro-
vat kuřátka a rybičky. Děti si prohlou-
bily pozitivní vztah k živým tvorům, 
dostaly se do přímého kontaktu se zví-
řaty, což samo o sobě bývá nezapome-
nutelným zážitkem. Děkujeme moc za 
milé a vřelé pozvání.

17. dubna započaly na zahradě ma-
teřské školy stavební práce týkající se 
dostavby mateřské i základní školy. 
Počasí nám stále moc nepřálo, a tak 
jsme většinu času venku trávili vzhle-
dem k podmáčené zahradě na vycház-
kách do blízkého okolí.

Na konci měsíce dubna jsme si při-
pomněli filipojakubskou noc a ve škol-
ce se objevil rej čarodějnic a čarodějů. 
Splněním různých úkolů si všichni vy-
sloužili spoustu myších dobrot a kou-
zelných lektvarů.

Nezapomněli jsme ani na přípravu 
našich budoucích školáků a od konce 
února pokračovaly edukativně-stimu-
lační skupinky. Zde děti za přítom-
nosti rodičů procvičovaly dovednosti 

potřebné pro vstup do základní školy.
Jelikož stavební práce probíhají mí-

lovými kroky, i my se snažíme s dětmi 
splnit všechny povinnosti, které nás 
do konce školního roku čekají. V po-
lovině května proběhlo pod vedením 
divadla Koráb pasování předškoláků. 
Velice děkujeme zřizovateli za krásná 
trička a knížky, které obdržely děti 
jako vzpomínku na léta prožitá v ma-
teřské škole.

Nyní nás ještě čeká výlet na zámek 
Lysice, návštěva výukového programu 
Den fascinace rostlinami v místním 
výzkumném ústavu a spousta men-
ších výletů do blízkého okolí.

Přejeme vám příjemné a pohodové 
léto a těšíme se na viděnou na našich 
společných podzimních akcích, o kte-
rých vás budeme zavčas informovat na 
našich webových stránkách.

 
Za MŠ Troubsko 

Mgr. Kateřina Kamenická – zástupce 
ředitelky pro předškolní vzdělávání

Zprávičky z naší školičky
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FARNOST

Je to možná trochu divné číst a uva-
žovat o Velikonocích na prahu horké-
ho léta, kdy už z rozkvetlých veliko-
nočních dnů začínáme sklízet plody. 
Ale je to namístě zvláště v Troubsku, 
kdy vrcholnou společenskou událostí 
jsou Svatodušní slavnosti. Jsou v den, 
kdy křesťané na celém světě slaví Se-
slání Ducha svatého, kterého Kristus 
slíbil apoštolům a kterého padesá-
tý den po svém zmrtvýchvstání na 
ně seslal. A právě to je finále veliko-
nočních svátků. Ježíš přebýval mezi 
námi, vstoupil do našich životů, do 
našich radostí i strastí. Ujistil apošto-
ly a celý svět, že s námi zůstává až do 

konce světa, chce nás provázet svým 
Duchem. Pravoslavný mystik Serafim 
Sarovský učí, že křesťanský život spo-
čívá v získávání Ducha Svatého, je to 
jakoby nové narození. Je dobré si po-
ložit otázku – víme o takovém zrození 
a toužíme po něm?

Ideální je dopřát si takové zasta-
vení pro otevření se Božímu duchu 
třeba v takzvaných duchovních cvi-
čeních, které nabízejí mnohé klášte-
ry a duchovní centra. Jedním z nich 
je dobře dosažitelný Vranov u Brna. 
A nyní aktuálně se nabízí nově vzni-
kající duchovní zátiší ve Střelicích, kde 
po odchodu sester dominikánek bude 

působit Komunita Blahoslavenství. 
Dům pro většinu známý jako Záme-
ček ponese název Dům Panny Marie, 
matky naděje. Tam budou možnosti 
prožít taková zastavení. První takovou 
větší možností jsou duchovní cvičení 
od 13. do 19. srpna 2023. Budou ná-
sledovat další možnosti o víkendech. 
Kdo hledá, najde. Je zde velká naděje 
k k prohloubení duchovní atmosfé-
ry v našem okolí. Více informací na 
www.blahoslavenstvi.cz

Nikdy nevysychající pramen 
Božího ducha přeje

František Koutný, farář

VELIKONOCE ještě neskončily
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Pozvání na akce

 1. 7. 2023 – divadlo muzikál Noc na Karlštejně
 29. 7. 2023 – Pololetní noc
 12. 8. 2023 – Staré hody
 10. 9. 2023 – Dětský den – rozloučení s prázdninami
 Farní den – termín bude upřesněn
Zájezd Jaroměřice nad Rokytnou – termín bude upřesněn
 28. 10. 2023 – Lampionový průvod
 26. 11. 2023 – Vánoční jarmark a rozsvícení vánočního stromku
 5. 12. 2023 – Mikuláš v Troubsku
 9. 12. 2023 – Adventní zájezd – místo upřesníme
 16. 12. 2023 – Vánoční turnaj ve stolním tenise
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Český zahrádkářský svaz v Troub-
sku uspořádal pravidelnou členskou 
schůzi v Katolickém domě, která se 
konala se 3. března 2023. Náš spolek 
má pořád 26 stálých členů, většinou 
v důchodovém věku.

Pořádáme odborné přednášky dva-
krát do roka a také zájezdy po krásách 
vlasti. Součástí naší činnosti je pro-
dej sadbových brambor pro občany 
a v jarních měsících i další nabídky.

Součástí letošní schůze bylo pře-
dání svazového ocenění – bronzové 
medaile panu Ing. Procházkovi, před-
sedovi ZO, za dlouholetý přínos pro-
naši ZO ČZS. Vyznamenání uděluje 
Republiková rada v Praze, náš nadří-
zený orgán.

Další akcí naší ZO byla odborná 
přednáška o významu a chovu čmelá-
ků pro opylení rostlin v přírodě. Ko-
nala se 17. března 2023 ve Výzkumném 
ústavu pícninářském v Troubsku. Se-
šlo se nás tam 15 členů. Paní Ing. Vo-
tavová nám přednášela o významu 
tohoto hmyzu. Následovalo promítání 
dokumentu o historii ústavu a chovu 
čmeláků. Nakonec následovala odbor-
ná prohlídka laboratoří, líhní a distri-
buce těchto užitečných tvorů.

Pavel Doležal – ZO ČZS

Český zahrádkářský svaz v Troubsku
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MYSLIVECKÝ SPOLEK VÝROVKA

V sobotu dne 13. 5. 2023 Myslivec-
ký spolek Výrovka uspořádal Mysli-
vecké odpoledne pro děti a dospělé. 
Nově se na organizaci podílel i Vče-
lařský spolek Střelice. Sobotní zamra-
čené a deštivé dopoledne nebylo zrov-
na ideálním počasím, které by zvalo 
k procházce a venkovním aktivitám. 
K radosti všech se před zahájením 
akce počasí umoudřilo. 

Připravená trasa plná stanovišť 
a úkolů začínala u areálu firmy Jaso. 
Zde se nacházelo i parkoviště pro 
návštěvníky. Na startu dostaly děti 
kartičky a vyrazily na vyznačenou 
trasu. Cestou plnily nejrůznější úko-
ly. Nejoblíbenějšími se stala střelba ze 
vzduchovky a dřevorubecké stanovi-
ště. Trasa končila u myslivecké chaty 
V Rožku. Za své výkony byly děti od-
měněny. Byli vyhlášeni vítězové jed-
notlivých disciplín a splněných úkolů. 
Proběhla tombola o zajímavé ceny, 
které dětem udělaly velkou radost. 

Hlavními sponzory byli: Dobos – la-
kovna, Jaso, Pila Chmel, PS-Mozado, 
ALEMAR food Group, s. r. o., Horní 
Králováci, MT Interiér, Martin Wan-
ke. Tímto jim srdečně děkujeme.

Následovalo posezení s myslivec-
kou kuchyní, kde se mohli občerstvit 
jak děti, tak dospělí. Současně pro-
bíhal bohatý doprovodný program, 
který sestával z ukázky práce a výcvi-

ku dravců a loveckých psů našich čle-
nů. Představili se i trubači, proběhla 
ukázka včelařské práce, přednáška 
o netopýrech a prohlídka sanitního 
vozu. Kdo z dospělých našel odvahu 
soutěžit, mohl vyzkoušet svůj stře-
lecký um na vzduchové střelnici pro 
dospělé. Při této disciplíně se projevila 
soutěživost dospělých a na stanovišti 
bylo celou dobu plno. Nejlepších střel-
cem se stal pan Petr Švestka ze Střelic, 
který si vystřílel srnce za první místo.

Podle startovních kartiček se akce 
účastnilo 128 dětských soutěžících. 
Takto velká účast nás velmi příjemně 
potěšila. V příštím roce se budeme tě-
šit na opětovné setkání, které se usku-
teční na myslivecké chatě Výrovka ve 
Střelicích.

Závěrem bychom chtěli poděkovat 
všem účastníkům, sponzorům a orga-
nizátorům.

Za Myslivecký spolek Výrovka Lukáš 
Tybl

Myslivecké odpoledne pro děti a dospělé
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MYSLIVECKÝ SPOLEK VÝROVKA

Členská základna mysliveckého 
kroužku se úspěšně rozrůstá v řadách 
nejmenších, ale o to odhodlanějších 
dětí. S nadšením se vrhají do všeho, co 
pro ně připravíme. Takže i letos jsme 
se zúčastnili akce Ukliďme Česko, kte-
rá se konala v sobotu 1. 4. Opět jsme 
se sešli u Jasa a podpořeni rodiči dětí 
jsme posbírali nepořádek v okolí pří-
jezdové cesty. Oproti loňsku, kdy jsme 
zde uklízeli poprvé, množství nepo-
řádku bylo asi čtvrtinové. Nejhrůzněj-
ším nálezem byla vyvezená hromada 
propadlých konzerv a starých zava-
řenin. Pravděpodobně někdo doma 
udělal jarní úklid. Snad to nebyl nikdo 
z chatařů či stálých obyvatel Mastných 
hor. Nedovedu si představit, že by pra-
videlně jezdil bez studu kolem svého 
smetiště na svoje romantické bydliště 
uprostřed přírody.

V sobotu 22. 4. jsme děti vzali na 
výlet do Brna. Na výstavišti se konala 
společně s veletrhem ANIMAL TECH 
a Národní výstavou hospodářských 
zvířat Národní výstava myslivos-
ti k 100. výročí založení Českomo-
ravské myslivecké jednoty (ČMMJ). 
Slavnostní atmosféru doplňovaly opa-
kovaně znějící znělky mysliveckých 
trubačů. Prohlédli jsme si původní 
vycpanou zvěř naší krajiny, bohužel 
některé druhy už málokdo z nás ve 

volné přírodě spatří – např. koroptev, 
tetřeva, tetřívka – ale také živé drav-
ce a ochočeného jezevce Kubu. Děti si 
zasoutěžily s ČMMJ a každý si zaslou-
žil odměnu. Nejvíce času jsme strávili 
v expozici Lesní pedagogiky, které se 
již několik let věnují na Střední les-
nické škole v Hranicích. Opět měli 
připravený skvělý program a děti si 
mohly vyzkoušet kácení stromů, ale 
také pohladit si srst jednotlivých dru-
hů zvěře, vidět rozdíl v letní a zim-
ní srsti a vyrobit si drobný dárek. Po 

zhlédnutí přehlídky trofejí úspěšných 
lovců z loňského roku jsme vyrazili 
zpět domů. Krásné jarní počasí umoc-
ňovalo dojem z pěkného výletu.

Práce s dětmi nás baví, má v našem 
mysliveckém spolku dlouholetou tra-
dici. Stále se nám daří děti zaujmout 
zajímavými tématy. Nelitujeme in-
vestovaného svého vlastního volného 
času a těšíme se na další společná se-
tkání.
Za Myslivecký spolek Výrovka a mysli-

vecký kroužek Jitka Berkovcová

Myslivecký kroužek stále v akci
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Na konci května žila obec, nebo 
alespoň její velká část, mladými hody 
u nás nazývanými Svatodušní slav-
nosti. Oba dva hodové víkendy a jejich 
akce jsou oficiálně pořádané spolkem 
Podskalák, ovšem jejich skutečnými 
organizátory jsou především hlavní 
stárek a stárka, letos Kuba Kareš a Kat-
ka Svobodová. Velký dík tedy patří jim 

za to, že se této náročné role ujali, dále 
Jitce Vávrové za vedení zkoušek s dět-
mi a obci Troubsko a všem dalším 
sponzorům, které jste mohli vidět na 
pozvánkách.

Doufáme, že máte z letošních Sva-
todušních slavností i díky vydařené-
mu počasí krásný zážitek a díky patří 
i vám všem, kteří jste jakkoliv, ať svojí 

činností, účastí či finančně, přispěli 
k podpoře tradic v naší obci.

Pokud si budete chtít prohlédnout 
fotky a videa z celého průběhu hodů, 
sledujte facebook (fb.com/Podskalak-
Troubsko) a webové stránky www.
podskalak.cz, kde se jistě brzy vše 
včetně tradičních básniček objeví.

Za Podskalák Martin Křivánek

Svatodušní slavnosti

Foto: Tomáš Svoboda

Jako každý rok proběhly v Troub-
sku Svatodušní slavnosti. Tento rok 
nás stárků bylo celkem 33. Z toho se 
poskládaly čtyři kolony a přebýval 
jeden stárek, jemuž byla udělena role 
sklepníka. Hlavním stárkem a stárkou 
byl tento rok Kuba Kareš a Katka Svo-
bodová. Celé hody byly odstartované 
předhodovou zábavou, která se kona-
la v sobotu 20. května. Ten den také 
troubští fotbalisté vyhráli mistrovství, 
a tak se na předhodové zábavě objevilo 
poměrně dost lidí. Den nato jsme jako 
stárci šli zvát na hody. Na zvaní nás ale 
především kvůli předchozí zábavě do-
šel výrazně zredukovaný počet. 

Hodové akce pokračovaly ve čtvr-
tek, kdy se kopala díra na máju. Starší 
stárci přenechali práci spíše mladším, 

a tak většinu díry vykopal Tobiáš Tu-
rek. Tento rok se taky stárkům poved-
lo nerozbít láhev slivovice, která leží 
na dně díry, a proto mohli úspěšné 
vykopání zapít. 

V pátek proběhlo ruční stavění 
máje, kterou kluci dovezli z popůvské-
ho lesa. Na její pokácení potom v noci 
došli stárci ze Střelic a Popůvek. Trób-
ští pacholíci se však nedali a máju před 
kácením uhlídali. 

V sobotu se konala už samotná 
hodová zábava, kde jsme odtancovali 
moravskou a troubskou besedu. Po-
slední položkou v sobotním progra-
mu bylo předčítání básniček na stárky. 
Věřím, že si celou zábavu všichni užili. 

Neděle byla finálním dnem, kdy se 
konala veškerá hodová sláva. Tento 

den jsme odstartovali mší v kostele. 
Poté jsme v poledne začali obcházet 
stárky. Zastávek bylo tento rok méně, 
aby obcházení nebylo tak vyčerpáva-
jící. Po obcházení následoval průvod 
z Vyšehradu. V průběhu průvodu 
nám kluci předvedli kloboukovou, při 
které jim popadala více než polovina 
klobouků. Po příchodu na sokolovnu 
jsme odtancovali všechny naučené 
tance, přečetly se básničky na dívky 
a tím nám hody skončily.

Počasí nám vyšlo krásně na všech-
ny dny, takže jsme si to mohli pořád-
ně užít. Děkujeme všem zúčastněným 
a za rok zas!

Foto: Tomáš Svoboda, Petr Bobčík, 
Martin Křivánek, Veronika Gregerová

(pokračování na straně 14)

Pohledem stárků
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Jakub Kareš – Kateřina Svobodová
Radim Kazda – Adéla Hortová
Dalibor Sedláček – Mia Bořecká
David Rejda – Tereza Rozmarinová
Karel Prokop – Magdaléna Čoupková
Adam Volný – Katka Pospíšilová
Daniel Vala – Majda Putnová
Zdeněk Pospíšil – Kristýna Jelínková
Matěj Pospíšil – Klára Kocmanová
Eduard Valeš – Klára Vidrmertová
Tobiáš Turek – Míša Dobešová
Alexandr Svěrák – Jana Solaříková
Šimon Rozmarin – Markéta Klašková
Ondra Vejslík – Kristýna Adamová
Hynek Putna – Tereza Pavlíková
Daniel Mrázek – Laura Drobiličová
Šimon Litwora – Pavlína Jelínková

Za stárky Mia Bořecká

Letošní stárci:



15Troubský hlasatel | červen 2023

PODSKALÁK

Jako každý rok jsem netrpělivě če-
kala, kolik se letos objeví na první 
zkoušce dětí, a dopadlo to nakonec, po 
všech překážkách, lépe než loni. Neu-
stále nás ohrožovaly všudypřítomné 
neštovice, do toho angíny, dokonce 
i salmonela. Co si budeme… Bylo to 
náročné především poskládat poté 
páry z dětí, které se neznaly, ale cca 

dvě minuty před vystoupením se po-
znala Terezka s Kubíkem, a tak se nám 
vytvořil pár, který jsme už ani nečeka-
li, a tak zbývalo sehnat jen jednu sleč-
nu. Jak jste mohli vidět, nakonec se vše 
podařilo, a to i díky pomoci Miladky 
Bartoňkové, která na poslední chvil-
ku oprášila znalosti z předchozích let, 
takže velké díky. Poděkovat chci i ma-

minkám, tatínkům a babičkám, kteří 
mi pomáhají na zkouškách a vedou 
své děti k lásce k folkloru a pomáhají 
nám udržet tyto krásné troubské tra-
dice. Vychovávat budoucí stárky je ně-
kdy velká dřina, ale o to větší je radost 
vidět, že to děti baví.

Těšíme se zase za rok!
Jitka Vávrová

Tance dětí

Anetka Rys – Filípek Pelikán

Kubík Kaplan

Barunka a Julinka Doležalovy

Magdalénka Krásná – Pavlík Konečný

Natálka Kubešová – Ondra Adamčík

Tomášek Hradečný

Bětka Svobodová a Nikolas Alex Mičánek

Janička Smutná – Toník Vávra

Terezka Koutníková

Barborka Vávrová – Jiřík Kubeš

Evička a Anička Vávrovy
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Je pěkné, že tradice se v Troubsku 
dodržují. Stárci se zúčastnili nedělní 
mše v troubském kostele v 9 hod. Svojí 
přítomností rozjasnili střed kostela.

Pan farář požehnal stárkům, před-
stavitelům obce i všem obyvatelům. 

Popřál pěkné počasí i příjemný prů-
běh hodových oslav.

Veronika Gregerová

I letos se nedělního průvodu a slav-
nostního programu Svatodušních 
slavností na sokolovně zúčastnila tra-
diční jízda králů.

O jejím významu a průběhu již bylo 
napsáno mnoho v čísle 156 Troub-
ského hlasatele, případně si můžete 
i o naší jízdě přečíst stručně na wiki-
pedii (1url.cz/LutDD).

Králem byl letos do třetice zvolen 
Šimon Konečný, šerhou už pátým ro-
kem Martin Křivánek. Královskou 
družinu představovali Jakub Doležal, 
Roman Koutný, Jaroslav Vařílek, Ví-
tězslav Volánek a Simona Damborová.

Děkuji jezdcům, kteří se svou účastí 
a příspěvkem na půjčení koní podíle-
jí na zdůraznění tohoto na Brněnsku 

ojedinělého obyčeje v rámci slavnosti.
Pokud si chcete osvěžit básničky, ať 

už od stárků, stárek či šerhy, sledujte 
výše zmíněné odkazy na internetové 
prezentaci Podskaláku, jistě se tam 
brzy objeví.

šerha Martin Křivánek

Stárci v troubském kostele

Jízda králů

Foto: Martin Konečný
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V letošním roce si připomínáme 
třicáté výročí vrácení katolického 
domu. V roce 1993 rozhodly zastupi-
telstvo a rada obce navrátit katolický 
dům Spolku pro postavení katolic-
kého domu. Tak zněl oficiální název. 
Dnešní název spolku zní Katolický 
dům Troubsko, z. s. Při ohlédnutí za 
uplynulým obdobím můžeme každý 
z nás pozorovat změny, kterými pro-
chází v posledních letech hlavně sál 
katolického domu – rozvod nové elek-
troinstalace včetně osvětlení, zateple-
ní stropu, vymalování sálu, obložení 
stěn, nové topení v sále, nové dveře 
mezi restaurací a sálem a mnoho dal-

ších drobných oprav, které jsme pro-
vedli. Pro letošní rok bychom chtěli za 
finanční pomoci obce provést montáž 
fotovoltaické elektrárny v kombina-
ci s tepelným čerpadlem, čímž před-
pokládáme snížení spotřeby energií. 
Chtěl bych touto cestou poděkovat ve-
dení obce, zastupitelům, chrámovému 
sboru, členům spolku a jejich přízniv-
cům za poskytnuté finanční dary, ze 
kterých můžeme financovat tyto pro-
jekty. V květnu 2023 proběhla valná 
hromada spolku, na které byl zvolen 
nový výbor: Jiří Koutný – předseda 
spolku, Vítek Volánek – místopřed-
seda spolku, Pavel Chaloupka starší 

– hospodář spolku, a za členy výboru 
Martin Křivánek, Přemysl Blažík, Ro-
man Koutný a Václav Pražák. Rovněž 
byli zvoleni členové kontrolní komise 
Marie Partyková, Martin Konečný 
a Ludmila Pražáková.

Chtěl bych poděkovat členům vý-
boru za práci a vás ostatní, kteří máte 
chuť spolupracovat, bych chtěl pozvat 
na naše pravidelné setkání výboru 
spolku, které se koná každé druhé úte-
rý v měsíci v 19 hodin, kromě prázd-
nin.

Jiří Koutný
předseda spolku

Katolický dům Troubsko
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K. A. T. TROUBSKO

Troubsko a kuželky, to je spoje-
ní, které vzniklo už před mnoha lety 
a posledních dvacet let se realizuje na 
kuželně v Rosicích, kde naši kuželkáři 
hrají první amatérskou ligu, tj. soutěž 
neregistrovaných hráčů. Pro zápasy 
tým v posledních letech používá název 
Ctirad Troubsko.

Troubsko se pravidelně umisťuje 
na předních příčkách soutěže. Vítěz-
ství v letošním ročníku 2022/2023 
bylo již šesté v historii oddílu. O to 
cennější, že po celou sezónu se tým 
potýkal se zraněními tradičních opor 
týmu. Svoji kvalitu tak museli proka-
zovat junioři, které ke sportu přivedli 
jejich tátové a kteří se nějakou dobu 
už s týmem připravují. Kluci svými 
výkony v lize vůbec nezklamali, uká-
zali, že mají natrénováno a kuželky už 
umí!

Celkový výsledek byl velmi suve-
rénní a bodový zisk jeden z nejlepších 
v historii oddílu. Deset vítězství a dvě 
remízy. Prohru v uplynulém ročníku 
Troubsko nepoznalo. Výsledky jed-
notlivců také nebyly vůbec špatné.

Vítězstvím v lize však sezóna ještě 
nekončí. Každoročně se pro nejlepší 
oddíly z amatérských soutěží a turna-
jů koná mistrovství České republiky 
v kuželkářském sportu. Celkově se le-
tos o postup do finále, kde změří své 
síly 24 nejlepších týmů z celé České 
republiky, popralo 55 družstev.

Troubsko se tohoto klání účastní již 
posedmé a jen dvakrát se našim nepo-
dařilo postoupit do závěrečného tur-
naje. Letos stačilo na postup na finále 
Mistrovství ČR sedmé z osmi postu-
pových míst z kvalifikace v Blansku 
6. 5. 2023.

Závěrečný finálový turnaj se koná 
27.–28. 5. 2023 v Šumperku (po uzá-
věrce tohoto hlasatele). Podaří se týmu 
překonat nejlepší umístění z roku 2017 
kdy Troubsko skončilo na 5. místě?

Aleš Svěrák

Troubští kuželkáři berou opět zlato

Závěrečná tabulka Výsledky jednotlivců

 Poř. Název Celkem Výhra Remíza Prohra Průměr Body
 1 Ctirad 12 10 2 0 1014 22
 2 Alpa camp 12 8 0 4 980 16
 3 Vinohrady 12 7 1 4 997 15
 4 Basket 12 6 1 5 972 13
 5 Srkla 12 5 0 7 1004 10
 6 Dobelice 12 3 0 9 967 6
 7 Cobra 12 1 0 11 913 2

 Poř. Jméno Družstvo Průměr
 1 Špičák J. Vinohrady 267,3
 2 Svěrák Milan Ctirad 266,0
 3 Buček M. Srkla 263,0
 4 Turek Tomáš Ctirad 260,8
 13 Svěrák Aleš Ctirad 251,1
 14 Turek Tobiáš Ctirad 249,5

pozn. V tabulce jsou pouze hráči, kteří odehráli alespoň 
polovinu zápasů.
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KNIHOVNA

Vzpomínáte si na jarní knihovnic-
kou pátračku? Přesněji na toho ne-
zvaného hosta, který se nám zabydlel 
v knihovně? Správně jste mi pomohli 
vyluštit, že je to chameleon. Toto zví-
řátko už vůbec není nezvané. Už je ne-
odmyslitelně spjato s naší knihovnou. 
Bydlí na své větvičce a rádo pozoruje, 
co se v knihovně děje. A také miluje 
čtení. Ale nejvíce je spokojené, pokud 
čte někdo jemu. A proto se náš milý 
chameleonek rozhodl, že se podívá 
k dětem domů a nechá si od nich něco 

přečíst. Pokud si i ty rád (ráda) čteš, 
půjč si chameleonka na 14 dní domů 
a zaznamenej do putovního čtenář-
ského deníku, o čem jste si spolu četli. 
Stačí si chameleonka jenom v knihov-
ně odchytit.

Čtení s chamelonkem proběhlo 
i přímo v naší knihovně. Na začátku 
června jsme se v sobotu odpoledne se-
šli, abychom se s dětmi vydali na skok 
do ptačí říše. Nechybělo poznávání 
ptáčků, čtení pohádky o nich, luštění 
šifer a také nějaké to tvoření. Zkuste si 

také namalovat ptáčka podle legendy.
Jelikož se blíží letní prázdniny, ne-

smí chybět pozvánka na srpnovou 
šifrovačku. I letos bude! Její zaměře-
ní vám zatím nechám skryté. Mohu 
zatím prozradit, že se opět uskuteč-
ní v rámci projektu Jižní Morava čte. 
Ten na jižní Moravě vypukne naplno 
na podzim. Letošní ročník se ponese 
v duchu nekonečného světa fantazie, 
tak se nechte překvapit, co si pro vás 
připravíme!

Na závěr knihovnického okénka 
nesmí chybět představení posledních 
novinek. Doplnili jsme knižní fond 
o další tituly českých autorů. Vyberu 
například hodně diskutovaný posled-
ní román Aleny Mornštajnové Les 
v domě, román o temných pozůstat-
cích zločinů z padesátých let U severní 
zdi od Petry Klabouchové, mikropo-
vídky Jiřího Padevěta reflektující udá-
losti z roku 1945 či román pro ženy 
Vítěz od Kláry Janečkové.

Z detektivek a thrillerů doporu-
čuji dalšího Roberta Bryndza (Ďáb-

lova cesta jako čtvrtý případ Kate 
Marshallové), Lisu Reganovou (Tichý 
pláč jako další případ Josie Quinn), 
dánský historický román Tajemství 
sanatoria, ve kterém se řeší záhadná 
úmrtí pacientek, nebo novinku od 
Petera Maye Ušlechtilá stezka, zasaze-
nou tentokrát do prostředí Kambodži.

Čtenářky ženských románů budou 
potěšeny dalším dílem odpočinko-
vých románů Julie Caplinové (Hotýlek 
na Islandu), novou Sandrou Browno-
vou (Tajnůstkáři) nebo pokračováním 
afrického románu Anne Jacobsové 

(Něžný měsíc nad Usambarou). Do-
poručím také rodinnou historickou 
ságu z gruzínského prostředí s tema-
tikou předávání receptu na nejlepší 
horkou čokoládu na světě Osmý život 
(pro Brilku).

A také jsme doplnili fond desko-
vých her. Přijďte si vypůjčit rychlou 
karetní hru Lama párty, vědomostní 
hru pro děti Desítka Junior, hru s pís-
menky Bananagrams nebo hru ve sty-
lu tetris Alenčina zahrádka.

Na vaši návštěvu se těší 
Lenka Krásná

Čtení s chameleonkem

Novinky v knihovně
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STALO SE

Po dvouleté covidové přestávce se 
23. 3. opět konala jarní burza v troub-
ském Katolickém domě.

Nabízela možnost prodat nové i za-
chovalé kojenecké, dětské či těhoten-
ské oblečení, dětské sportovní potřeby, 
kočárky, sedačky, hračky, hry a knížky 
pro děti či budoucí rodiče. Katolický 

dům byl plný krásných a levných po-
třeb pro děti.

Naše burzy mají dlouholetou tradi-
ci, a proto je využilo velké množství 
prodávajících. To ovšem nemůžeme 
říct o nakupujících. Těch přišlo skoro 
méně než prodejců.

Důvod nepřítomnosti maminek 

a babiček malých dětí? Snad začátek 
slunečného počasí, snad nevědomost 
o akci, nevím. Ale s určitostí můžu 
říct, že nedostatek zákazníků mrzel 
nejen prodejce, ale i nás jako organi-
zátory.

Veronika Gregerová, sociální 
a kulturní komise OÚ Troubsko

Velikonoční výlet pro občany na 
Veselý Kopec u Hlinska na tradiční 
Jarní jarmark.

Konal se na Bílou sobotu 8. dubna. 
Autobus v plném počtu 50 osob odjel 
ráno za dobrého počasí do areálu Ve-
selého Kopce. Ve stáncích a chalupách 
byla hojná nabídka všech atrakcí, hra-
ček, potravin, pomlázek, dekorativ-
ních předmětů a kraslic. Všeho, co se 
týkalo symbolu Velikonoc.

Byla zde i ČT – natáčela reportáž 
do hlavního zpravodajství o tomto 
jarmarku – mnozí z vás se mohli vidět 
ve večerních zprávách.

V několika otevřených chalupách 
byla ukázka malování kraslic, pečení 
dekorativních předmětů a pletení tra-
dičních pomlázek.

Po prohlídce jsme odjeli na dobrý 
oběd do Svobodných Hamrů, do staré 
vyhlášené restaurace U Jonáše. Byla to 

vskutku výborná domácí strava, vep-
řový řízek s bramborovým salátem, 
domácí buchty apod. Celá hospoda je 
ve staré chalupě ze 16. století. Po obě-
dě jsme odjeli zpět do Troubska.

Celou akci pořádala obec Troubsko 
a všem účastníkům se velice líbila.

Doležal Pavel

Jarní burza dětského, kojeneckého a těhotenského 
oblečení + hraček, dětských knih a zboží

Velikonoční výlet – Bílá sobota
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V pátek 21. 4. se konal na faře 
v Troubsku večer deskových her. 
Chtěli jsme tím dospívajícím zpest-
řit jarní pozdní odpoledne a ukázat 
i nové možnosti trávení volného času.

Vyzkoušet se mohly desítky desko-
vých i karetních her a logických hla-

volamů, které jsme na místo přivezli 
z více zdrojů. Na vítěze čekaly drobné 
dárky od obecního úřadu, které při-
vezla paní starostka. Hodiny příprav 
však nepřinesly předpokládaný výsle-
dek.

Bylo velkým zklamáním, že kromě 
tří organizátorů do farní kavárny ne-
dorazil žádný zájemce o setkání s vrs-
tevníky v novém prostředí.

Veronika Gregerová, sociální 
a kulturní komise OÚ Troubsko

Podařilo se mi domluvit ve škole 
návštěvu úspěšné autorky knih pro 
děti i historických románů pro dospě-
lé. Lucie Hlavinková vystudovala na 
Filozofické fakultě Masarykovy uni-
verzity obor historie a religionistika. 
V roce 2015 vyhrála literární soutěž 
Hledá se autor bestseleru nakladatel-
ství Fragment se sci-fi povídkou Sean-
ce a v roce následujícím (2016) vyhrá-
la další literární soutěž nakladatelství 
Albatros s příběhem pro děti Projekt 
pes – ten můj získala ocenění od Svazu 
českých nakladatelů a knihkupců, Li-
terární cenu Albatrosu a spolupracuje 
s Českým rozhlasem a knihovnami ve 
snaze rozvíjet dětské čtenářství a je 
hrdou patronkou akce Jižní Morava 
čte, projektu na podporu dětského 
čtenářství.

Napsala již 15 knih!

Pro děti:
–  oblíbená série Projekt pes 

Projekt pes (ten můj), 2017, 
Projekt pes (smečka), 2017, 
Projekt pes (prázdniny 
v Beskydech), 2018

–  Praštěný trpaslík 2018 
–  Sesterstvo a kouzelná kočka 

Fabiola, 2019
–  Sesterstvo ve snové říši, 2020
–  Sesterstvo a nejoblíbenější 

barva na světě, 2020
–  Sesterstvo a největší kouzlo 

kočky Fabioly, 2021
–  Sesterstvo a síla moci, 2022
–  Mnohokluk, 2022
 

Knihy pro dospělé:
–  Hledá se autor bestselleru, 

2015 (žánr sci-fi a fantasy)
–  Sestry Foxovy, 2017
–  Apatykář, 2019
–  Kdo šije u Podolské?, 2019, 

Existuje i jako audiokniha 
Kdo šije u Podolské, skvěle na-
mluvená Michalem Isteníkem!

–  Pravda nebyla k dostání, 2022

Veronika Gregerová, sociální 
a kulturní komise OÚ Troubsko

Večer deskových her

Návštěva spisovatelky Lucie Hlavinkové v Troubsku

Foto: ZŠ Troubsko

Mia, která byla inspirací 
psích příběhů 

Foto: Lucie Hlavinková
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Poutník je nejen značka piva z pel-
hřimovského pivovaru, ale i člověk, 
který se vydá na pouť. Putovat se 
může různě, do různých vzdáleností 
a za různým účelem a také s různým 
břemenem. Tím může být krosna či 
batůžek, ale také myšlenky, prosby či 
díky. Pouť je také svátek. U nás slaví-
me hody, ale třeba na Valašsku se říká, 
že mají pouť.

Kromě světského kalendáře na ka-
ždý den připadají i svátky svatých a 1. 
května, na první máj, lásky čas, svátek 

práce a sázení brambor připadá svá-
tek sv. Peregrína Laziosi, mimo jiné 
patrona bolavých nohou. Latinsky se 
poutník píše peregrinus. Tak třeba 
kdyby se vybíralo vhodné datum pro 
světový den poutníků, byl by první 
máj na místě. Máme to štěstí, že ve vy-
cházkové vzdálenosti od naší dědiny 
leží jedno ze dvou poutních míst na 
Moravě zasvěcené sv. Peregrínovi. Ka-
ždoročně se sem na jeho svátek koná 
procesí z Ořechova a porůznu se při-
dávají poutníci z okolí. Je to vskutku 

milé lidské setkání a setkání přírody 
a křesťanské liturgie. Příchozí kromě 
těchto éterických věcí jistě ocení i pivo 
a malované perníčky místních hospo-
dyněk. Ostatně výtěžek z jejich prode-
je putuje na opravu ořechovských var-
han. Od kapličky můžete pokračovat 
buď do Mariazell, nebo zpět domů. 
Moc se nám tam líbilo, za rok půjdem 
zas.

Křivánkovi

Na pondělí 8. května vyšel v letoš-
ním roce šikovně státní svátek Dne 
osvobození. Volný den jsme tak mnozí 
využili ke společnému výletu do nej-
starší zoologické zahrady na světě, 
která se nachází v zámeckém parku 
vídeňského císařského sídla Schön-
brunn. Přes počáteční studenější po-

časí nás nakonec čekal překrásný den, 
který jsme strávili v nádherném a vel-
korysém prostředí Schönbrunnské-
ho zámku a přilehlého parku. Každý 
si den užil dle své libosti. Nejen naše 
děti, ale i my dospělí jsme užasli nad 
pestrostí zvířat, kterých tato ZOO čítá 
na 700 druhů. Velkou odměnou pak 

pro mě osobně byly spokojené tvářič-
ky našich nejmenších. A protože se 
nám všem výlet líbil, slíbili jsme si, že 
se do vídeňské ZOO v příštím roce vy-
pravíme opět. Dejte si připomínku do 
diáře a přidejte se k nám.

Markéta Bobčíková

Pouť na Peregrínek

Výlet do zoologické zahrady v Schönbrunnu
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Přestože počasí moc nepřálo, usku-
tečnila se v sobotu 13. 5. 2023 akce pro 
děti pořádná myslivci ze Střelicka na 
jejich chatě v Troubsku. Letos se popr-
vé podíleli i včelaři ze Střelic. Start byl 
u Čepra ve Střelicích, odkud vycháze-
ly děti po kraji lesa směrem k Troub-
sku, kde je čekalo celkem devět sta-
novišť. Tam děti plnily různé úkoly, 
probíhání včelí překážkovou dráhou 
počínaje a střelbou ze vzduchovky 
konče. U myslivecké chaty pak na děti 

i dospělé čekalo občerstvení, které za-
jistili myslivci, ale i prosklený úl, kde 
mohli zájemci sledovat utajený život 
včel, seznámit se se včelími produkty, 
voskem, propolisem a dozvědět se za-
jímavosti ze života včel. Také zde byla 
ukázka z chovu dravců, byl zde orel, 
káně i sova. I přes počáteční nepřízeň 
počasí se akce povedla a již se těšíme 
na příští rok, tentokrát do Střelic.

Pavel Kapoun

Včelaři a myslivci pro děti

Je to pár týdnu, co jsme začali 
v Troubsku v místní sokolovně cvičit, 
abychom, my ženy všeho věku, byly fit. 
Vážně si to společně užíváme a stále 
máme otevřené dveře pro ostatní, kte-
ré ještě nenašly odvahu, čas nebo chuť 
jít do toho s námi společně. Cvičíme 
na hudbu, co v nás rozproudí vášeň 
pro pohyb, a jdeme do toho naplno. 
Každá však podle svého, prostě s re-
spektem vůči sobě samé. Zacvičíme 
si trochu aerobiku, něco málo z taba-

ty, trochu více z aerobního cvičení, 
posilujeme s činkami i bez nich. Svá 
těla protáhneme a následně zklidní-
me prostřednictvím jógových pozic. 
Vyzkoušíme si jeden nebo dva zdra-
votní cviky. Na závěr celého cvičení si 
dopřejeme dokonalou relaxací s uvol-
něním. Nebojte se a přijďte mezi nás. 
Ženy jsou tu skvělé a lektorka se na ně 
i nové cvičenky těší.

Mona – lektorka cvičení BUĎ FIT

Cvičení BUĎ FIT
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STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI

Obec Troubsko zahájila dne 17. 4. 
2023 dlouho očekávanou úpravu 
a dostavbu stávajícího objektu mateř-
ské školky. Zakázku vyhrála v rám-
ci výběrového řízení stavební firma 
Winning PS – stavební firma, s. r. o. 
Tato společnost zvítězila v konkuren-
ci 25 uchazečů a díky velkému zájmu 
se tak podařilo odhadní cenu projek-

tantů výrazně snížit. Stavební práce 
byly zahájeny přesunem a úpravou 
stávajících technických sítí a následně 
zahájením výkopů pro základové pasy 
nové části objektu. Následovalo uza-
vření kuchyně, přesun stávajícího gas-
tro zařízení a započetí bouracích prací 
v těchto prostorách objektu. Kuchyně 
dozná výrazného rozšíření kapacity 

a úprav přiléhajících provozních pro-
stor. Z důvodu těchto prací muselo být 
přistoupeno k dovozu obědů pro děti 
z náhradní kuchyně v Brně. Stavební 
práce potrvají do července roku 2024, 
aby bylo možné v září stejného roku 
přivítat žáčky v nových učebnách.

Foto: Stav prací v na konci května

Na začátku května započala staveb-
ní práce společnost GasNet, která pro-
vedla v místě křížení s budoucí dešťo-
vou kanalizací zabezpečení stávajícího 
plynového vedení novou chráničkou. 
Z tohoto důvodu proběhla v ulici půl-
denní odstávka plynu. Následně zahá-

jila společnost BS-Imex výkopové prá-
ce a pokládku perforovaného potrubí 
nové dešťové kanalizace. Jakmile bude 
toto položeno, začnou práce na tělese 
nového chodníku. Souběžně s touto 
prací si společnost Cetin v rámci ob-
novy uloží do svých tras optické kabe-

ly pro vysokorychlostní internet. Ce-
tin pak nabídne občanům i samotné 
připojení RD do této sítě. Souběžně 
s chodníkem dojde i k prodloužení ve-
řejného osvětlení ulice. Stavební práce 
mají být ukončeny v průběhu měsíce 
srpna.

Nástavba MŠ a přístavba ZŠ Troubsko

Výstavba chodníku ul. U Dráhy
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Stavební práce jsou dokončeny, byl 
osazen mobiliář a provedeny zahrad-
nické úpravy. Poslední dosud nere-

alizovanou částí u kaple v Troubsku 
bude osazení restaurovaného kříže do 
prostoru vedle vstupu do kaple.

Na konci měsíce května bylo tělo 
památníku kompletně zrestaurováno, 
patinováno a připraveno na osazení 
mramorových destiček s nápisy, soš-
ky Panny Marie a pozlaceného kříže 
v ruce sv. Metoděje.

Stavební práce v obci 
- foto a text Vítězslav Volánek

Rekonstrukce prostoru u kaple Všech svatých
a kaple sv. Leopolda

Restaurování 
kříže se sochami 
sv. Cyrila 
a Metoděje
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Moderní technologie v různých 
oborech přináší spoustu možností, jak 
si zjednodušit život nebo rychle získat 
důležité informace. Odpadové hospo-
dářství není výjimkou, proto jdeme 
s dobou a pustili jsme se do jeho di-
gitalizace pomocí evidence odpadů. 
Díky tomu máme přehled o odpado-
vých tocích v obci a nyní ho můžete 
mít i vy. 

Jak evidence odpadu funguje?
Každá domácnost, která žije v ro-

dinném domě, má vlastní nádobu 
na směsný komunální odpad, plast 
a bioodpad. Tyto nádoby jsou označe-
ny speciálními čipy. V průběhu svozu 
daného typu odpadu se pak čip nádo-
by na odpad při jejím výsypu načte 
do evidenčního systému. Informace 
o domácnosti, druhu odpadu a jeho 
množství, které odpovídá 100% napl-
něné nádobě daného objemu, se pro-
píše do odpadového účtu domácnosti. 
U bytových domů se objem nádoby 

rozděluje mezi domácnosti, ke kterým 
je nádoba přidělena.

Nově máte možnost získat tyto in-
formace i vy. Pokud si vyřídíte přístup 
ke svému odpadovému účtu, dozvíte 
se vše důležité o svých odpadech: Ko-
lik a jakého odpadu jste vyhodili nebo 
kdy proběhl výsyp nádoby. Díky tomu 
budete mít neustálý přehled o svých 
odpadech.

Jak získat přístup ke svému odpa-
dovému účtu?

O přístup ke svému odpadovému 
účtu si můžete zažádat dvěma způso-
by: Buď nám napíšete e-mail, nebo si 
přijdete osobně na obecní úřad.

E-mail
Pokud se rozhodnete o přístup po-

žádat e-mailem, napište nám na poda-
telna@troubsko.cz a my vám zašleme 
heslo k vašemu účtu. Jako uživatelské 
jméno pak použijete svoji e-mailovou 
adresu.

Obecní úřad
Na obecním úřadě vám přístupo-

vé údaje vydá paní Ivana Šimečková 
v úředních hodinách (pondělí: 8.00–

11.00, 13.00–17.00, středa: 8.00–11.00, 
13.00–17.30). Získáte od ní uživatelské 
jméno i heslo, se kterými se pak bude-
te moci do systému přihlásit.

Jak se přihlásím do svého odpado-
vého účtu?

Navštivte webovou stránku www.
meneodpadu.cz a vpravo nahoře na-
jeďte myší na tlačítko „přihlásit“. Zob-
razí se vám několik možností, klikněte 
„ECONIT pro obce“. Budete přesmě-
rování na přihlašovací stránku. Tam 
pak už jen zadáte své přihlašovací 
údaje, které jste získali e-mailem nebo 
na obecním úřadě a během chvilky 
uvidíte všechny informace o svých 
odpadech. 

Jak získám informace o svých od-
padech, když nemám internet?

Pokud doma nemáte internet, zkus-
te oslovit někoho z blízkého okolí 
(například rodinné příslušníky nebo 
sousedy), kteří by vám odpadový účet 
založili a pravidelně vám informace 
předávali. Případně se vždy můžete 
obrátit na paní Šimečkovou z obecní-
ho úřadu, která vám tyto informace 
ráda sdělí.

Víte, kolik vyhazujete odpadu?
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Žádáme opětovně o spolupráci vlast-
níky stromů a keřů, případně i květin 
či travin, které zasahují na veřejná pro-
stranství a zužují či snižují průchozí 
profil chodníků nebo průjezdní profil 
komunikací nebo komunikaci přímo 
pokrývají.

Přesahy dřevin znesnadňují údržbu 
vozovek i chodníků nebo mohou způ-

sobit poškození komunální techniky 
při práci či zkomplikovat příjezd vozů 
záchranného systému. Je nutné reduko-
vat řezem i větve, které brání výhledu 
do křižovatky, na přechod pro chodce, 
na dopravní či orientační značení apod.

Na některých místech naší obce je 
přerost již tak velký, že brání chodcům 
v pohybu po chodnících a řidičům 

v bezpečném rozhledu do komunikace.
Dle § 7 odst. 2 zákona č. 114/1992 

Sb., o ochraně přírody a krajiny, je péče 
o dřeviny, zejména jejich ošetřování 
a udržování, povinností vlastníků.

Nebuďme, prosím, lhostejní a dejme 
svoji zeleň do pořádku. Jedná se o bez-
pečnost nás všech.

Obecní úřad

Výzva k ořezu dřevin

Od května 2023 působí v obci od-
borný poradce, kterého je možné 
navštívit při řešení různorodých ži-
votních situací. Je jím Bc. Hana Ková-
řová, DiS., která zastává tzv. sdílenou 
pozici, kdy je poradenství poskyto-
váno celkem 13 obcím sdruženým 
v MAS Bobrava (www.masbobrava.
cz). Je možné ji navštívit na obecním 
úřadě v předem avizovaných dnech 
nebo kdykoliv jindy po vzájemné do-
hodě, a to zcela zdarma.

Paní Kovářová vystudovala Jiho-
českou univerzitu v oboru Sociální 
a charitativní práce a má nejen zku-
šenosti v sociální oblasti, ale také 
přehled o poskytovaných odborných 
službách v okolí či o nabízené státní 
sociální podpoře. V minulosti praco-
vala jako poradce specialista na úřadu 
práce. Pro bližší představu o její čin-
nosti jsme jí položili pár otázek:

MAS: S čím se na Vás občané nej-
častěji obrací?

Poradkyně: Zatím se nejčastěji jed-
nalo o předávání formulářů k různým 
sociálním dávkám a pomoc s jejich 
vyplněním, konkrétně nejvíce řešíme 
žádosti o příspěvek na bydlení. Ale sa-
mozřejmě má nabídka poradenství je 
širší a týká se i jiných oblastí.

MAS: Takže je to spíše krátká ná-
vštěva?

Poradkyně: Podle toho, co myslíte 
tím krátká. Od sociálních dávek jsme 
se dostali i k variantám evidence na 
úřadu práce, že je rozdíl být zájemce 
nebo uchazeč o zaměstnání a kdy je 
možné žádat úřad práce o rekvalifi-
kaci.

MAS: Myslíte, že se k Vám budou 
občané obcí vracet?

Poradkyně: Věřím, že ano, a budu 
tomu ráda. Buď proto, aby mi dali 
zpětnou vazbu, jak se jim daří a zda 
jim má intervence nějak pomohla, 
případně pokud nebude v mých kom-
petencích rada, kterou potřebují, tak 
je mohu propojit s jinými službami 
v okolí, které jsou k tomu více kompe-
tentní.

MAS: Chtěla byste zájemcům o toto 
poradenství něco vzkázat?

Poradkyně: Chci všem občanům, 
co přemýšlí o tom, jestli tuto službu 
využít nebo ne, říct nebojte se toho, 
jsem tu pro vás. Nebudu vám nutit 
řešení, nebudu vás nutit účastnit se 
akcí, ale mohu si s vámi popovídat 

o věcech, co vás tíží, případně spolu 
zkusíme vymyslet vhodné řešení. Jsem 
vázána mlčenlivostí a obecním naří-
zením o ochraně osobních údajů, tak-
že probrané záležitosti se nedostanou 
ke třetím osobám. Na obecním úřadě 
mám v plánu být cca jednou či dvakrát 
za měsíc, ale je možné mě kontaktovat 
telefonicky nebo e-mailem a domluvit 
si osobní schůzku i v jiný termín.

Děkujeme za rozhovor a přikládá-
me kontakty, na kterých je možné po-
radkyni kontaktovat:

Bc. Hana Kovářová DiS. 
– obecní poradkyně

email: kovarova@masbobrava.cz
tel.: +420 739 519 318

 
Poradenství je poskytováno v rámci 
projektu 
Podpora komunitně vedeného 
místního rozvoje v MAS Bobrava
CZ.03.02.01/00/22_008/0000204

Troubsko má svého obecního poradce
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V souvislosti s probíhající derati-
zací kanalizace přinášíme informaci 
o vývoji této činnosti v obci. Obec 
provádí deratizaci kanalizace na zá-
kladě zákona 258/2000 Sb. O ochraně 
veřejného zdraví, kde je § 57 zavede-
na povinnost jak právnických osob 
(obec), tak také fyzických osob prová-
dět při existenci výskytu deratizaci ve 
svém majetku. V kanalizaci je výskyt 
potkanů prakticky nepřetržitý, a proto 
je prováděna průběžná deratizace ka-
nalizace. Zabraňuje se tímto jak jejich 
výskytu na povrchu (který by se niko-
mu z nás nelíbil), ale také narušování 
konstrukce obecní kanalizace, díky 
kterému tak bude prodloužena její 
životnost a tím uspořeno velké množ-
ství finančních prostředků na její pří-
padnou rekonstrukci.

Pravidelná půlroční deratizace 
započala na jaře 2020, kdy byl zjiš-
těn požer 55 % nástrah v kanalizační 
síti a výskyt potkaních děr v katast-
ru obce. Od té doby se stav postupně 
zlepšuje (až na úroveň 41 % sežraných 
nástrah na podzim 2022), díky če-

muž došlo v některých místech obce 
k omezení rozsahu deratizace, protože 
zde již výskyt nebyl ani zachycen.

V prostoru zástavby kolem ulice 
Ostopovická je výskyt nyní již spíše 
náhodný. Problémy však přetrvávají 
v menším měřítku v části Veselka (lo-
kalita u Stromovky) a centru obce, kde 
je kanalizace starší konstrukce. Nej-
větší výskyt je opakovaně zachycován 
na souběhu ulic U Lednice – Vyšehrad 
– Zámecká. Zde je výskyt velmi vyso-
ký a vede k riziku rozšíření se do ob-
lasti centra obce a tím i k nutnosti pra-
videlnosti deratizace v této lokalitě.

Od jara 2020 se tato lokalita ne-
podařila výrazně zlepšit. Důvodem 
je pravděpodobně především blíz-
kost vnějšího zdroje výskytu potkanů 
(může být ve formě hospodářského 
chovu, kde je dostatek pachů a potra-
vy pro množení hlodavců či z důvodu 
špatného nakládání s odpady v okolí). 
Potkani tak přelézají do kanalizace 
a na povrchu mají dostatek potravy 
a silnou populaci. Nejhorší situace je 
v okolí zjištěného norového systému 

(znázorněného hvězdou). Je zapotřebí, 
aby osoby, u nichž v domácnosti exis-
tuje výskyt (typicky spojený s hospo-
dářským chovem) či je zde dostatek 
dostupné potravy a pachů lákajících 
potkany provedly deratizaci a preven-
tivní opatření také u sebe doma. Jinak 
tím narušují jak snahu obce o zlepšení 
stavu výskytu potkanů v kanalizaci, 
tak také hygienicky ohrožují své sou-
sedy.

Současná a následující deratizace 
obce se tak zaměří nejen na zlepšová-
ní stavu v kanalizaci po celé obci tak, 
aby postupně klesal i rozsah potřebné 
deratizace, ale také na vnější vlivy, kte-
ré vedou k přetrvávajícímu výskytu ve 
středu obce a na Veselce.

Obecní úřad

Deratizace kanalizace obce
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V rámci plynulého průjezdu vozidel 
a především bezpečnosti chodců bylo 
na části ul. Školní realizováno nové 
dopravní značení upravující způsob 
parkování. Někteří řidiči ale novou 
dopravní značku IP11c – parkoviště 
(podélné stání) nerespektují či si jí ne-
všimli. Mnoho vozidel tak stále parku-
je šikmo ke komunikaci a delší vozidla 
potom zasahují nebezpečně do vozov-
ky. Nerespektování dopravního znače-
ní je přirozeně přestupkem v provozu 
na pozemních komunikacích. Za toto 

jednání lze uložit pokutu příkazem 
na místě do výše 2000,– Kč. Městská 
policie Rosice bude způsob parková-
ní kontrolovat a po počátečním upo-
zornění i sankcionovat. Žádáme tedy 
občany, kteří změnu nezaregistrovali, 
aby respektovali nová pravidla a aby 
svoje vozidla na ul. Školní začali par-
kovat podélně.

Majitelé přilehlých nemovitostí či 
provozoven v ulici Školní jsou povin-
ni k odstavení svého vozidla či vozidla 
svých klientů využít především vlastní 

pozemek nebo pozemek provozovny. 
Jen tak bude situace v ulici Školní pře-
hledná pro chodce a zejména pro děti 
základní školy bezpečná. Veřejná par-
koviště v obci by měla sloužit ke krát-
kodobému odstavení vozidel. V tom-
to případě pro potřeby zaměstnanců 
a návštěv základní školy, navštívení 
obchodu s potravinami, návštěvu úřa-
du, pošty, lékařů či katolického domu.

Pravidla pro pohyb psů na veřej-
ných prostranstvích upravuje pří-
slušná obecně závazná vyhláška obce 
Troubsko. Někteří chovatelé předpisy 
neznají a někteří je úmyslně ignorují. 
Na veřejných prostranstvích obce je 
možný pohyb psů pouze s vodítkem. 
Volným pobíháním psa riskuje dopro-
vázející osoba pokutu nejen v rámci 
nerespektování vyhlášky, ale i v rámci 
zákona o provozu na pozemních ko-

munikacích, pokud by pes např. vběhl 
do silnice.

Vyhláška dále řeší i povinnost oso-
by, která má v dané chvíli psa ve své 
péči, aby neprodleně odstranila zne-
čištění, které pes způsobil. Někteří 
chovatelé ale nechají psí exkrement le-
žet na chodníku či silnici. Osoba, kte-
rá psa doprovází, nerespektuje pouze 
vyhlášku obce, ale znečištěním ve-
řejného prostranství se dopouští pře-

stupku proti veřejnému pořádku.
Žádáme všechny pejskaře o dodr-

žování výše uvedených pravidel, zvláš-
tě o uklízení psích exkrementů, aby 
veřejná prostranství byla čistá a aby se 
případné setkání se strážníky Městské 
policie Rosice obešlo bez udělení po-
kuty.

Ing. Petr Šrámek
MP Rosice

Nové dopravní značení na ul. Školní

Venčení psů

Většina z nás musí občas řešit, co 
se žárovkou, která najednou dosvítila. 
Vysloužilé žárovky, zářivky a výbojky 
totiž nepatří do popelnice na směsný 
odpad, kde z některých z nich mohou 
při rozbití unikat nebezpečné látky.

V posledních letech postupně pře-
cházíme na ekonomicky a ekologic-
ky šetrnější druhy světelných zdrojů. 
Podle místnosti a svých preferencí vo-
líme čím dál častěji LED žárovky, ale 
i kompaktní a lineární zářivky. Vy-
bíráme různou intenzitu a charakter 
světla – výběr moderních světelných 
zdrojů je opravdu pestrý.

Má to ale jeden háček: pokud ta-
ková žárovka dosvítí, nesmí skončit 
v běžném koši. Důvodem jsou dru-
hotné suroviny, které lze díky recyk-
laci znovu využít. Navíc zářivky (tru-

bicové i kompaktní) obsahují malé 
množství jedovaté rtuti, kterou je tře-
ba odborně zpracovat. Při špatném či 
neodborném zacházení a ve vyšších 
koncentracích může rtuť ohrozit lid-
ské zdraví a životní prostředí. Nejjed-
nodušší je vzít jakoukoliv vysloužilou 
žárovku a odevzdat ji v obchodě při 
nákupu nové.

Další možnost, jak správně nalo-
žit s nefunkčním světelným zdrojem, 
je odevzdat ho do sběrné nádoby na 
obecním úřadě. Zpětný odběr veške-
rých světelných zdrojů i dalších elek-
trozařízení pro naši obec zajišťuje 
kolektivní systém EKOLAMP, který 
dodává sběrné nádoby a plně hradí 
také veškeré náklady na přepravu a re-
cyklaci odevzdaného elektroodpadu. 
Díky EKOLAMPu ušetříme z obecní-

ho rozpočtu část prostředků, které by-
chom jinak museli použít na ekologic-
kou likvidaci nebezpečného odpadu.

Menší nepohodlí spojené se správ-
nou likvidací žárovky, fénu, vysavače 
či jiného elektrozařízení nám vyna-
hradí vědomí, že společně přispíváme 
k ochraně životního prostředí okolo 
nás.

Více se o nakládání s nefunkčními 
elektrozařízeními a dalších aktivitách 
společnosti EKOLAMP dočtete na 
www.ekolamp.cz.

Co dělat se žárovkou, když dosvítí?
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Podle statistik tvoří až třetinu od-
padu z domácností bioodpad. Proto 
se vyplatí bioodpady nevhazovat do 
popelnice na směsný odpad. Každá 
obec má povinnost umožnit občanům 
bioodpady třídit. Je několik možností, 
jak to udělat: prostřednictvím domá-
cích kompostérů, pomocí hnědých 
nádob rozmístěných po obci či v rám-
ci sběrných středisek odpadu, pomocí 
hnědých nádob u domů, případně po-
mocí mobilního sběru do velkoobje-
mových kontejnerů.

Pokud obec zajišťuje třídění biood-
padu, a to jakoukoli zmíněnou for-
mou, máme jako občané důležitý 
úkol: dbát na to, abychom do nádoby 
odkládali jen to, co tam opravdu pa-
tří. Významně tím totiž ovlivňujeme 
nejen kvalitu kompostu, který z od-
padu vyrobí kompostárna, ale také 
chod samotné kompostárny. Největ-
ším nešvarem je odkládání bioodpadu 
v plastových či jiných taškách a oba-
lech.

Proces kompostování v kompo-
stárně je mechanizovaný a vhoze-

ný plast může poškodit technologii. 
A především se potom kousky plas-
tů dostanou do kompostu. O takový 
kompost nikdo nestojí, takový kom-
post nechceme vracet zpět do půdy, 
mít ho na zahrádce nebo v obecním 
parku. Obecně se můžeme řídit jed-
noduchým pravidlem a před odlože-

ním bioodpadu do speciální nádoby si 
položit otázku: Dal bych si toto na svůj 
kompost? Co do nádoby patří a nepat-
ří je vyjmenováno na nádobě. 

Více o chodu kompostárny se do-
zvíte na stránkách www.centralni-
kompostarna.cz

Bioodpad v plastové tašce aneb 
Dali byste si plastovou tašku 
na svůj kompost?
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V minulém čísle jsem z rukopi-
su Rok na naší dědině za stara (do r. 
1914), který sepsal kronikář Franti-
šek Vašulín, vypsal článek o začátku 
roku a plesové sezóně. Jelikož jsou teď 
za námi Svatodušní slavnosti (mladé 
hody) a hody v okolních obcích, do-
volím si přeskočit dobu velikonoční, 
kterou zařadím třeba zase za rok, a na-
bídnu vám přepis jarního dění na naší 
dědině a v okolí „za stara“.

Přidám ještě poznámku, že mladé 
hody dříve bývaly v termínu součas-
ných starých hodů v srpnu, a proto se 
v tomto úryvku nemluví o mladých 
hodech v Troubsku, ale pouze o slav-
nosti „Honění krále“ probíhající na 
Boží hod Svatodušní.

4. května byl svátek Floriána. Tu 
neděli po něm bývaly v Bosonohách 
hody. Kaple byla zasvěcena tomuto 
svatému. Dědina vylíčená a vymetená 
vítala hosty z celého kraje, kteří v hoj-
ném počtu přišli na první hody na 
„Floriánka“. Hrubá mše byla v Boso-
nohách, po ní procesí po dědině, v po-
ledne hodový bohatý oběd, odpoledne 
taneční zábava pod májí se stárky, kte-
rá se držela při veselé náladě, zpěvu 
a tanci až do rána druhého dne. V Bo-
sonohách si potrpěli na parádu.

30. dubna, den před 1. květnem, 
posledního apríla, chasa prováděla 
různé lotroviny, házela branky od za-
hrádek do potoka, vyměňovala firmy, 
z řezníka udělala ševce apod. Někdy 
rozebrali pluh nebo vůz a složili ho 
na kalenici střechy. Děvčatům dávali 
mládenci březové májky do komínů. 
V každém domě měli za všemi okny 
zastrčeny větvičky černého bezu, aby 
byla domácnost chráněna před zlými 
duchy. Večer se také vykuřovaly chlé-
vy kadidlem, aby dobytku neškodily 
čarodějnice a zlí duchové.

Když květnové počasí pomohlo ve-
getaci, konaly se zase prosebná procesí 
do polí, aby Bůh požehnal úrodě. Byly 
to tzv. „křížové dny“, konané v třetím 
týdnu května. V pondělí bylo procesí 
v Troubsku, vyšlo se z kaple do Po-
půvek, pak se šlo do vinohradů a přes 
Veselku zpět. U každého kříže a boží 
muky se průvod zastavil k modlení. 

V úterý bylo procesí v Bosonohách 
a ve středu v Ostopovicích.

Po celý měsíc květen se konalo ka-
ždodenně večer v kapli „modlení“, při 
němž se modlíval obyčejně „celfotr“, 
který vodil procesí na poutě. Kaple 
bývala plná dospělých i dětí, které tam 
nadělaly více lotrovin, než se modlily.

Čtvrtou neděli po Velikonocích 
vedl farář procesí s poutníky na pouť 
do Tuřan.

R. 1798 dala postavit majitelka 
Troubska Marie Cecilie ze Seken-
bergu na Dlouhém mostě na Starém 
Brně sochu Sedmibolestné P. Marie. 
Každou šestou neděli po Velikonocích 
lid troubský jí poddaný konal k této 
soše slavnostní procesí, které bylo 
povoleno biskupskou konsistoří pod 
podmínkou, že se nesmějí nosit žádné 
obleky pro poutníky nebo pro zrušená 
bratrstva.

Sedmou neděli po Velikonocích 
připadají dva svátky svatodušní. 
V pondělí se konala před hospodou na 
návsi národopisná slavnost „Honění 
krále“. Početná královská družina na 
vymašlených koních se šerhou v čele 
vyjela po poledni do okolních obcí 
zvát chasu do Troubska na hody. Vrá-
tili se do dědiny pod máji, když byla 
taneční zábava v nejlepším.

Při projíždění dědinou šerha volá: 
„Haló, vy troubská děvčátka, shánějte 

kačátka, váš pan král jede, ať vám je 
nezajede…“

Pod májí se družina zastaví před 
muzikanty a šerha začne vyvolávat: 
„Haló, vy páni muzikanti, zahréte 
pěkně vesele, ať se panu králi a jeho 
družině čest a sláva děje.“

Potom vyvolává vtipné rýmovačky 
o děvčatech (hlavně milostné pletky 
a tajnosti). Každou začíná: „Poslóché-
te horní a dolní, domácí a přespolní, 
co vám bodo povídati, o té Mařence 
Brázdové vypravovati.“

Šerha se tu stává veřejným soudem 
života na dědině. Králem býval vždy 
malý chlapec, na hlavě měl korunu 
z umělého kvítí, na sobě vyšívanou 
troubskou košili a šorc (bílák), jel na 
bílém koni. Šerha měl vyšívanou koši-
li, černé kalhoty, vysoké boty, klobouk 
s pentlí a červenou vestu. Při vyvo-
lávání držel klobouk na špičce šavle. 
Ostatní členové družiny měli vesty 
modré – to byl mužský národní troub-
ský kroj. Po vyvolání družina odjela 
a v taneční zábavě se pokračovalo až 
do rána příštího dne.

Neděli po sv. Duchu se šlo na hody 
do Střelic. V květnu na Jana Nepo-
muckého byly hody v Popůvkách 
a Lískovci. Ve čtvrtek před sv. Du-
chem býval zasvěcený svátek Nanebe-
vstoupení Páně.

(pokračování na straně 32)

Z historie
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DOPISY ČTENÁŘŮ

Tak jsem se dočetl, že naši fotbalisté 
postoupili do I. A třídy. Je to bezespo-
ru velký úspěch. Kdybych byl mladší, 
rád bych se na tomhle úspěchu po-
dílel, ale v mém věku už přeběhnout 
hřiště znamená týdenní rekonvales-
cenci. Nicméně fotbal mám rád, rád 
se na něj dívám a ještě raději jej hraju. 
Dozvěděl jsem se, že k nám přichází, 

a odkud odjinud než z Anglie, právě 
pro nás dříve narozené fotbal šitý nám 
na míru. Říká se mu walking football, 
tedy chodící fotbal. Šest hráčů v poli 
menšího hřiště a jeden brankář kopou 
merunu a nesmí při tom běhat. A tak 
hledáme novou krev, hráče 60+, kteří 
by byli ochotni tento sport vyzkoušet. 
V září pak bychom mohli absolvovat 

turnaj, hráli bychom pod hlavičkou 
Sokola Troubsko. Zvedněte zadky, ne-
buďte dědky, bude sranda. Kdokoliv 
starší šedesátky vítán! Máme výhodu, 
jsme zkušení a umíme si užít! Otevíra-
jí se nové obzory troubského fotbalu, 
buďte při tom! Volejte 608 429 809.

Přemysl Blažík

(pokračování ze strany 31)
Třetí týden po sv. Duchu bývala ve 

čtvrtek veliká církevní paráda „Boží 
tělo“. Na dědině se postavily čtyři oltá-
ře, u nichž se konaly pobožnosti. Prů-
vod věřících celé farnosti, dětí, druži-
ček, chasy s muzikou vyšel z horního 
kostela, obešel všechny oltáře a skon-
čil v kapli. Farář nesl monstranci pod 
nebesy jako na Velikonoce o „Vzkří-
šení“. Pro větší slávu se také střílelo 
z hmoždířů. Toto byl jeden z největ-
ších svátků. V pozdější době se prů-
vodu zúčastnily také spolky: veteráni, 
hasiči a orli.

V červnu na Jana Křtitele byly hody 
v Ostopovicích, ale nikde nebyly tak 
slavné jak na „Floriánka“ v Bosono-
hách.

z rukopisu přepsal Martin Křivánek
Foto: Soukromý archiv VV

Troubský fotbal hledá nové hráče (60+)

Po dešti Foto: Marie Procházková
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Pořídil jsem si pracovní rukavice. Je to v dnešní době zcela běžná věc, pracovník hlídající bezpečnost a ochranu zdraví 
na pracovišti by mne pochválil. Když já jsem fasoval v prvním zaměstnání ochranné rukavice, byly ušité ze zbytků kůže či 
koženky, byly neohebné, nakřivo sešité, tuhé, prsty v nich byly zpravidla zkroucené. To se s dnešní nabídkou nedá srovnat. 
Látkové, pogumované, kožené, jaké si může jeden přát. A dnes se rukavice dělají pohodlné. Koupil jsem si ty s gumovou 
vnitřní stranou, shora pěkně žluté. Ten den jsem je ocenil, neboť jsem ryl záhonek a tyto rukavice jsou dostatečně citlivé na 
to, abych různé kořínky a chomáčky uchopil prsty a přemístil do kbelíku. Dříve jsem nerad pracoval v rukavicích, ale poučil 
jsem se, že po několika hodinách práce s hlínou kůže na prstech vyschne a začne praskat. To se pak špatně hojí.

Pamatuji si na ruce svého dědy, náruživého zahrádkáře. Nebyl nijak vysoký, spíše drobná postava však měla na koncích 
rukou dvě lopaty. Léta práce kováře ve Zbrojovce se na prstech odrazila: byly tak tlusté, že jsem měl pocit, že nejdou sevřít. 
Hrabal se s nimi v hlíně s náruživostí těžce závislého, a ač byl čistotný až přehnaně (četl-li si knížku, umyl si ruce, umyl stůl, 
na něj položil nejprve noviny a pak teprve na ně pokládal knihu), ze zahrádky si ruce umýval až před jídlem, neboť hlína, to 
je čistá špína. I on měl ruce často zbrázděné prasklinami, ale u něj jsem měl pocit, že má vlastně takové ochranné rukavice 
z mozolů.

Tuhle jsem shrabával trávu, a i když mám hrábě s téměř vyleštěnou násadou, hop, a měl jsem v dlani třísku. To se s ruka-
vicemi nestává. Nechci už více chválit vynález rukavic, ale když brousím kámen, potěší mne, že mne chrání před prachem, 
ale i před odřeninami, otlaky, když zvedám těžké věci, ruce nekloužou po hladkých předmětech a na hrubých hrany tolik 
netlačí. Vážím si jich, ukládám je na vybrané místo do police.

Jeden víkend rozhodl jsem se, že si udělám pořádek v halabala naskládaných kamenech, a tak jsem se vydal pro rukavice. 
Našel jsem jenom jednu. Hledal jsem pod policemi, nic. Na stropě také nebyla. Naštěstí jsem jel do stavebnin, a tak jsem si 
koupil nové, stejné barvy a typu, pro jistotu dvoje. Po práci jsem je uložil na polici.

Když jsem za pár dní uklízel v dílně, našel jsem chybějící rukavici na protější stěně zavěšenou na háčku. Mezitím se jeden 
pár rukavic z police ztratil docela. Že by to dělaly kočky? Pak si další pár vzala moje žena Jarmilka na zahradu. Zbylý, ten 
u kterého jedna předtím chyběla, jsem si odvezl do práce v Olomouci a nechal v nářadí.

Po čase jsem potřeboval cosi z dílny, a jak jsem tam prohraboval věci v policích, i našel jsem ztracený pár. Zaradoval jsem 
se a při práci doma jej hned použil a uložil na své místo.

Druhý den jsem v práci marně hledal rukavice, koupil jsem si tedy při cestě z oběda v železářství nové, tentokrát červené. 
Do pátku jsem s nimi pracoval a na víkend si je odvezl s nářadím domů. V sobotu jsem chtěl upravit chodníček ke slepicím, 
vzal jsem rukavice z police. Byly obě levé. Ne že bych se považoval za nějak výjimečně šikovného, ale obě ruce levé opravdu 
nemám. Vzal jsem si tedy rukavice z nářadí a po práci je opět uložil. V pondělí jsem v Olomouci zjistil, že sice mám pracovní 
rukavice, ale jedna je červená a druhá žlutá, naštěstí levá a pravá. Mezitím doma se ztratil Jarmilce její pár rukavic, a tak si 
koupila nový, beztak byla jedna natržená. V pátek jsem opět odvezl nářadí domů i s rukavicemi. Při vykládání z auta jsem 
našel další pár rukavic. A tak jsem se rozhodl udělat inventuru.

Celkem jsme koupili pět párů rukavic. Měly by to být tři páry žlutých, jeden červený a jeden modrý, co koupila Jarmilka. 
Shromáždil jsem na hromádku všechny, které jsem našel. Byly tam dva páry žluté, levé a pravé, jeden pár červených (obě 
levé), jeden pár modrý a pak jedna modrá levá a jedna žlutá pravá. Nemožné. Navíc jsem našel ještě jeden pár šedých v kapse 
pracovní mikiny. Musel jsem je někomu omylem vzít v práci. Však o mně soused Jedlička říká, že jsem chaotik. Ale třeba je 
to úplně jinak.

Přichází jedenáctá večer. Na Hraničkách pomalu zhasínají, pes uvelebil se ve své boudě, nastává noční klid. Od plotu cosi 
zašustí v trávě. To sousedovy rukavice přichází navštívit naše rukavice. Přes pole přichází další. Rozjedou parádní večírek, 
žvaní, smějí se, pak spolu tančí. Ve dvě ráno je vyruší náš kocour, co se vrací kulhavě a spokojeně ze rvačky s jiným kocou-
rem, ve tváři výraz: škoda, že jste neviděli toho druhého. Rukavice se rozprchnou. Ráno hledám pracovní rukavice. No, jak 
bych je mohl najít na svém místě!

Takže nebuďme nešťastní, nemůžeme-li najít to, co hledáme. Nerozčilujme se, vždyť třeba právě takhle se kolem nás 
odehrávají děje, bez kterých by světem vládla nuda. Stačí jen dávat trochu pozor a začnou se kupit příběhy. Nedělejte si tedy 
starost, že třeba něco nevychází tak, jak má. Raději si kupte jeden pár rukavic navíc a dopřejte jim trochu zábavy při hře na 
schovávanou. A buďte na sebe hodní.  

Přemysl Blažík

Rukavice
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Připravila knihovnice Lenka K
rásná
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Pro nutné rychlejší vkládání pří-
spěvků bude bez výjimky dodržován 
termín uzávěrky časopisu. Zároveň si 

redakce vyhrazuje možnost zkraco-
vání příspěvků z důvodu grafického 
zpracování. Redakce se bude snažit 

provádět tyto zásahy v konzultaci 
s autorem. Pište, navrhujte témata, 
pracujte s námi. Vaše redakce.

Periodický tisk územního samosprávného celku s názvem „Troubský hlasatel“ vydávaný pro obec Troubsko. Vydavatel: Obec Troubsko, Zámecká 150/8, 664 41 
Troubsko, IČ: 0282723. Registrace MK: ČR E 10287. Počet výtisků: 780 ks. Vychází: 4× ročně. Redakce: Martina Volná, Přemysl Blažík, Veronika Gregerová, Vla-
dimíra Litworová, Martin Křivánek. Jazykové korektury textu Markéta Ströbingerová. Příspěvky do zpravodaje zasílejte na e-mail: zpravodaj.th@email.cz. Redakce 
si vyhrazuje právo příspěvky zkrátit či jinak upravit. Autory fotografií jsou autoři článku, pokud není uvedeno jinak. Grafická úprava: Proficut CZ. Tisk: Litera Brno. 
Uzávěrka dalšího čísla: 4. září 2023. Distribuce: říjen 2023.

Důležité upozornění redakce Troubského hlasatele

SERVIS a OPRAVA 
NOTEBOOKŮ 
a POČÍTAČŮ

Diagnostika ZDARMA!
Vyzvednutí u Vás. 
Rozumné ceny, 

rychle a spolehlivě, 
25 let praxe.

Bednář tel.:
608 880 107



Nabízíme jistotu práce!
Metaldyne Oslavany, spol. s r.o. 

Závody Oslavany, Zbýšov a Ivančice

mzda od 37.100 Kč
3 směny
Zbýšov 

Obsluha CNC soustruhů  

 
 
 
 

pro muže a ženy i bez
zkušeností
mzda od 30.500Kč
3 směny, Zbýšov

Obsluha CNC stroje (junior) 

 

Technolog/chemik
Mechanik, od 45.000 Kč
Provozní elektrikář, od 45.000 Kč
Technik automatizace
Seřizovač pro lisovnu, od 42.000 Kč

Nástupní bonus pro kvalifikované 
seřizovače, elektrikáře, mechaniky a CNC = 30.000 Kč

13. a 14. mzda, pravidelné navyšování mezd, mimořádné prémie, stravenkový paušál, bonus za doporučení nového
kolegy, odměny za zlepšováky, výhodné mobilní tarify, firemní akce, vánoční dárky, volňásky na hokej KOMETA, plně

hrazené rekvalifikační kurzy, rehabilitační cvičení zdarma, možnost karierního posunu,...
 

Technolog/chemik
Mechanik, od 45.000 Kč
Provozní elektrikář, od 45.000 Kč
Technik automatizace
Seřizovač pro lisovnu, od 42.000 Kč

778 543 708
personalni@aam.com

www.jistotaprace.cz

Další pozice: 

Omlouváme se panu Hamerskému za chybu v uveřejnění inzerce v minulém čísle TH.


